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Αθήνα, σήµερα 1 Δεκεµβρίου 2014, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΛΑΝΤΖΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφορών
και ερωτήσεων της Τρίτης 2 Δεκεµβρίου 2014 το οποίο έχει ως
εξής: 

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3811/419/20-10-2014 ερώτηση - ΑΚΕ του Βου-
λευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου Βολουδάκη
προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα
πρωτότυπα έγγραφα του Ρωσικού Προξενείου Κρήτης που φυ-
λάσσονται στο Ιστορικό Αρχείο Κρήτης.

2. Η µε αριθµό 3292/3-10-2014 ερώτηση του Βουλευτή Μεσ-
σηνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανάσιου
Πετράκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την πο-
ρεία υλοποίησης της εξωδικαστικής συµφωνίας µεταξύ του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου και της «SIEMENS».

3. Η µε αριθµό 1547/25-9-2014 αναφορά του πρώην Προέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Β’ Αθηνών του Πανελληνίου Σοσιαλι-
στικού Κινήµατος κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις
µειώσεις των επικουρικών συντάξεων σε συνταξιούχους του ΤΕ-
ΑΠΕΤΕ µε βάση το άρθρο 2 του ν. 4024/2011.

4. Η µε αριθµό 2092/31-10-2014 αναφορά της Βουλευτού Μα-
γνησίας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβελώνη
προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
µετεγγραφές των πολυτέκνων.

5. Η µε αριθµό 3259/2-10-2014 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Λαϊκού Συνδέσµου Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου
προς τον Υπουργό Παδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε σχο-
λικά βιβλία στην Αλβανία που παρουσιάζουν «ελληνικές πόλεις

ως υπόδουλες αλβανικές». 
6. Η µε αριθµό 2209/3-9-2014 ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας

της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσούκαλη προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τον διαγωνισµό, που
αφορά στην πλήρωση εκατόν τριάντα δύο θέσεων δηµοσιογρά-
φων µε σύµβαση αορίστου χρόνου στην «ΝΕΡΙΤ Α.Ε.». 

7. Η µε αριθµό 3289/3-10-2014 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τον Κανονισµό Λειτουργίας και Προσωπικού στην
εταιρεία «Κτιριακές Υποδοµές ΑΕ».

8. Η µε αριθµό 400/3-7-2014 αναφορά του Βουλευτή Κιλκίς
των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Θεόδωρου Πα-
ραστατίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε την καταβολή δεδουλευµένων και απο-
κατάστασης των εργαζοµένων στην εταιρεία « ΑΛΟΥΜΙΝΙΟΝ ΜΑ-
ΚΕΔΟΝΙΑΣ «ΑΛΜΑΚΟ» Α.Ε.».

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος. 5 Καν. Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 2800/22-9-2014 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Στρατούλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε την πολιτική στεγαστικής προστασίας
και την ταλαιπωρία των δικαιούχων του πρώην Οργανισµού Ερ-
γατικής Κατοικίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. Παναγιώτης Μελάς, µε επι-
στολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο
Μεϊµαράκη, δηλώνει την ανεξαρτητοποίησή του από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα των Ανεξάρτητων Ελλήνων και ενηµερώνει
πως παραµένει στη Βουλή ως Ανεξάρτητος Βουλευτής.

Η επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΗ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 308/25-11-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Λαϊκού Συν-
δέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τους
Υπουργούς Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και Οικονοµικών, σχετικά µε τους πλειστηριασµούς των ακι-
νήτων.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο νέος Κώδικας Πολιτικής Δικονοµίας έχει ξε-

σηκώσει ήδη µια θύελλα διαµαρτυρίας στους δικηγορικούς συλ-
λόγους της χώρας. Ιδιαίτερες αντιδράσεις σηµειώνονται για τις
ρυθµίσεις των άρθρων 954, 993 και 995 που αφορούν στους
πλειστηριασµούς ακινήτων. Οι καινούργιες διατάξεις συντο-
µεύουν τις προθεσµίες της αναγκαστικής εκτέλεσης και επιπλέον
ορίζουν ως τιµή εκτίµησης και πρώτης προσφοράς την εµπορική
αντί της αντικειµενικής αξίας. 

Κύριε Υπουργέ, οι φορείς, οι δικηγορικοί σύλλογοι αύριο
έχουν προκηρύξει δηµοψήφισµα για τον Κώδικα Πολιτικής Δικο-
νοµίας. Κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου ότι ο καινούργιος κώ-
δικας θα δυσχεράνει την απονοµή δικαιοσύνης και θα υποβαθ-
µίσει τα δικαιώµατα των πολιτών. Πλέον αναφέρεται στην εξέ-
ταση των µαρτύρων, όχι σε προφορική εξέταση, αλλά σε δεύ-
τερη φάση θα γίνεται αυτή, όταν δεν θα µπορεί να αποφασίσει,
παρά µόνο µε ένορκες βεβαιώσεις. Μέσα απ’ αυτόν τον κώδικα
οι τράπεζες δικαιούνται µεγαλύτερο κοµµάτι από το πλειστηρία-
σµα και µε καλύτερους όρους. Ουσιαστικά, δηλαδή, πάλι ανα-
βαθµίζετε τα κέρδη των τραπεζών. 

Λειτουργούµε µε τις αντικειµενικές αξίες για το διάστηµα του
ενός έτους. Τότε µας λέτε ότι θα υπάρχει προεδρικό διάταγµα
το οποίο θα λέει πώς προσδιορίζονται οι εµπορικές αξίες µε τις
οποίες θα γίνονται οι πλειστηριασµοί, µόνο που τώρα οι εµπορι-
κές τιµές είναι πολύ χαµηλές και λογικά έτσι θα παραµείνουν.
Συντοµεύονται οι προθεσµίες µέσω των οποίων ο οφειλέτης έχει
τη δυνατότητα να αντιδράσει (ακύρωση, ανακοπή, πλειστηρια-
σµός κ.λπ.). 

Κύριε Υπουργέ, θα αποσύρετε το σχέδιο του νέου Κώδικα Πο-
λιτικής Δικονοµίας, ώστε µετά από ουσιαστική διαβούλευση να
εκπονηθεί ένας κώδικας που πραγµατικά θα εκσυγχρονίζει το ελ-
ληνικό αστικό δικονοµικό δίκαιο, θα θωρακίζει τα δικαιώµατα των
πολιτών και θα καθιστά αποτελεσµατικότερη την απονοµή δικαιο-
σύνης στη χώρα µας;

Δεύτερον, σε κάθε περίπτωση, θα αποσύρουν άµεσα τις δια-
τάξεις των άρθρων 954, 993 και 995, ώστε οι Έλληνες να µην χά-
νουν τα ακίνητά τους σε εξευτελιστικές τιµές;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Ευχαριστώ και τον συνάδελφο για την ερώτηση γιατί
πράγµατι είναι επίκαιρη και απασχολεί τον νοµικό κόσµο.

Αν και στην επίκαιρη ερώτηση υπάρχει µια περιορισµένη θε-
µατολογία, παρά ταύτα δεν έχω κανένα πρόβληµα να απαντήσω
και στα άλλα θέµατα που έθεσε ο κύριος συνάδελφος.

Θα ήθελα να πω κάτι για να ενηµερωθούν όλοι οι συνάδελφοι
στο Κοινοβούλιο: Οι νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές καταρτί-
ζονται από τον Υπουργό µε δύο τρόπους. O Υπουργός κάνει µια
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή και λέει «έχω αυτήν την κατεύ-
θυνση για να φτιάξουµε ένα νοµοθέτηµα». Από το πόρισµα αυτής
της επιτροπής και το σχέδιο που τού παραδίδεται, δεν υπάρχει
καµµία δέσµευση του Υπουργού. Μπορεί να κάνει τροποποιήσεις
στο σχέδιο και να υποβάλει στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
και διαφορετικό σχέδιο.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, ο προκάτοχός µου Υπουργός
όρισε την επιτροπή αυτή µε νόµο του κράτους, µε νόµο της Βου-
λής. Ήλθε, δηλαδή, στη Βουλή και είπε µε νόµο να οριστεί η Επι-
τροπή αυτή.

Είναι κάτι το οποίο δεν έχει γίνει αντιληπτό και ακούω διάφορα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης που µόνο ενηµέρωση δεν είναι. 

Άρα ήρθε ο προκάτοχός µου, ζήτησε από τη Βουλή να οριστεί
η επιτροπή αυτή, ορίστηκε η επιτροπή και στη συνέχεια αυτό που
θα µπορούσε να κάνει ο Υπουργός Δικαιοσύνης σύµφωνα µε το
άρθρο 76 παράγραφος 6 του Συντάγµατος είναι να φέρει στην
Ολοµέλεια –όχι στην επιτροπή- των κώδικα όπως ήταν µε ένα
άρθρο και να πει ότι κυρώνεται. 

Παρά ταύτα, επειδή είδα ότι είναι θεσµικό νοµοθέτηµα, έχει
διάφορα ζητήµατα και µερικά θέµατα τα οποία µπορούν να επε-
ξεργαστούν, είπα να το φέρουµε στη Βουλή, αλλά κατ’ άρθρο.
Δηλαδή, να γίνει επεξεργασία στις επιτροπές κατ’ άρθρο για να
γίνουν βελτιώσεις σε πολλά άρθρα και σ’ αυτά τα οποία υπαινίσ-
σεστε και που είναι πράγµατι ανοιχτά ζητήµατα και µπορούµε να
τα συζητήσουµε. Αυτή είναι η διαδικασία. 

Το ότι επέλεξα να το πάω µε την κατ’ άρθρο συζήτηση, το
έκανα για τους όρους που σας ανέφερα για να υπάρχει µια κα-
λύτερη επεξεργασία και κατά το δυνατόν να ακουστούν όλες οι
απόψεις στη Βουλή, ούτως ώστε να έχουµε ένα καλύτερο νοµο-
θέτηµα. Αλλά δεν µπορούσα να το κάνω πριν εγώ, διότι ακυρώνω
την επιτροπή. Ποια επιτροπή; Αυτή που ο νοµοθέτης όρισε. Αυτό
για να το ξεκαθαρίσουµε. 

Όσον αφορά το θέµα των πλειστηριασµών πρέπει να σας πω
ότι το σύστηµα του αντικειµενικού προσδιορισµού του πλειστη-
ριασµού διατηρείται µέχρι το 2015. Μέσα στο 2015 προβλέπεται
να βρεθεί µε τη συνεργασία των συναρµόδιων Υπουργείων Ανά-
πτυξης και Οικονοµικών ένα αντικειµενικό σύστηµα προσδιορι-
σµού της εµπορικής αξίας. Γιατί αυτή είναι η αξία η οποία πρέπει
να υπάρχει για τον προσδιορισµό της αξίας ενός ακινήτου, όπως
σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Μέχρι να γίνει αυτό θα υπάρχει
η αντικειµενική αξία η οποία είναι µέχρι σήµερα. Σήµερα ο κώδι-
κας πολιτικής δικονοµίας θεσπίζει την αντικειµενική αξία και αυτή
θα παραµείνει. Άρα δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα ανησυχίας. 

Όσον αφορά το ύψος της τιµής της πρώτης προσφοράς, πα-
ραµένει στα 2/3. Παρ’ όλο που είχαµε πιέσεις να µειώσουµε το
ποσοστό, παραµένει στα 2/3. Εάν µετά τον πρώτο πλειστηριασµό
δεν επιτευχθεί πλειστηρίασµα που να είναι στα 2/3 και πάνω της
εµπορικής αξίας τότε µπορούµε να πάµε στο 1/2. Αλλά σε κάθε
περίπτωση οποιοσδήποτε πλειοδότης µε την κλειστή προσφορά
την οποία κάνει, µπορεί να ανεβάσει το αντίτιµο του ακινήτου.
Για παράδειγµα, µπορεί να προσδιορίζεται σε 20 εκατοµµύρια
ευρώ και να το πάει 21 εκατοµµύρια ή 22 εκατοµµύρια. Δεν τον
εµποδίζει κανείς. Πολύ περισσότερο δεν εµποδίζεται και ο οφει-
λέτης µόνος του να βρει αγοραστή µε υψηλότερο τίµηµα από
ό,τι αναφέρεται στην κατασχετήρια έκθεση και στο πρόγραµµα
πλειστηριασµού. Συνεπώς και εξ αυτού του λόγου δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα, όπως επίσης και για την πρώτη κατοικία δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα. Το έχουµε πει κατ’ επανάληψη. Δεν
χρειάζεται να το επαναλάβουµε. 

Όσον αφορά τη συντόµευση των προθεσµιών, εκεί πράγµατι
έχετε δίκιο. Συντοµεύονται οι προθεσµίες των πλειστηριασµών.
Τι γίνεται όµως; Μέχρι τώρα κάθε πράξη της αναγκαστικής εκτε-
λέσεως δικαιολογούσε και µία ανεξάρτητη ανακοπή. Αυτό δηµι-
ουργούσε ένα τεράστιο πρόβληµα όσον αφορά την επιτάχυνση
των δικών. Πολλές φορές η εκτελεστική δίκη διαρκούσε πολύ πε-
ρισσότερο από τη διαγνωστική δίκη, µέχρι να διαγνωστεί η δια-
φορά. Έτσι για κάθε πράξη της αναγκαστικής εκτέλεσης είπαµε
αντί να έχουµε µία ανακοπή -δηλαδή µία προσβολή της πράξεως-
αλλά και για να µη γίνονται καταχρήσεις, να µαζεύονται όλες σε
ένα δικόγραφο και πριν από τον πλειστηριασµό να προστατεύον-
ται τα συµφέροντα του οφειλέτη και του δανειστή. Να γίνονται
οι ανακοπές µε ένα δικόγραφο όπου θα υπάρχουν όλες οι αντιρ-
ρήσεις και µια δεύτερη ανακοπή-αντιρρήσεις µετά τον πλειστη-
ριασµό για ακυρότητες του πλειστηριασµού. Με αυτόν τον τρόπο
και τα λεγόµενα «κοράκια» περιορίζονται -γιατί είναι κλειστές οι
προσφορές- και γίνεται συντόµευση της εκτελεστικής δίκης. 

Όσον αφορά τα άλλα ζητήµατα που αφορούν το εµµάρτυρο
µέσο που υπαινιχθήκατε, αυτά θα τα πούµε στη Βουλή, στην επι-
τροπή. Ό,τι αποφασίσει η Βουλή, αυτό θα γίνει. Το Υπουργείο
είναι ανοιχτό στον διάλογο, να τα συζητήσουµε όλα τα ζητήµατα
και αν η Βουλή πει πώς πρέπει να γίνει, τι παρεµβάσεις θα κά-
νουµε σε ένα τέτοιο θεσµικό νοµοθέτηµα, είµαστε υποχρεωµένοι
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να ακολουθήσουµε τις απόψεις των Βουλευτών αφού ακούσουµε
και τους φορείς. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ουσιαστικά εί-

πατε ότι τα κριτήρια υπολογισµού θα είναι αδιάβλητα και επιστη-
µονικώς αποδεκτά. Αλλά µέχρι τώρα δεν ξέρουµε, δεν µας έχετε
πει ποια θα είναι τα κριτήρια αυτά. Δεν θα έπρεπε να ξέρει ο κό-
σµος ποια θα είναι τα κριτήρια υπολογισµού; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Για την εµπορική αξία;
Θα γίνει ένας µηχανισµός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Για την εµπορική αξία. Έπρεπε
οπωσδήποτε να τα γνωρίζουν αυτά. 

Δεν είναι µόνο όµως ότι συντοµεύονται οι προθεσµίες. Υπάρ-
χουν και κάποιες άλλες παράµετροι. Δηλαδή, στην αιτιολογική
έκθεση το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αναφέρει ότι ενδέχε-
ται µε τις προτεινόµενες διατάξεις να υπάρξει απώλεια εσόδων
του δηµοσίου και της κοινωνικής ασφάλισης λόγω της αποδυνά-
µωσης των ισχυόντων µέχρι σήµερα προνοµίων τους στη διαδι-
κασία αναγκαστικής εκτέλεσης. Αυτό πάλι είναι προς όφελος των
τραπεζών. 

Αναφερθήκατε στην περίπτωση του άγονου πλειστηριασµού.
Μέχρι τώρα υπήρχε η δυνατότητα να διατηρηθεί η ίδια τιµή ή να
υποχωρήσει µετά. Αποφάσιζε το δικαστήριο για την τιµή. Τώρα
αυτόµατα µας λέτε ότι στο δεύτερο πλειστηριασµό θα ανέρχεται
στο µισό της αρχικής τιµής, στο ½. Έχουµε αρχικά 2/3 τα οποία
µετά πέφτουν στο µισό. Δεν είναι εξευτελιστικό το ποσό πλέον;
Δεν θα χάνει άδικα ο άλλος την περιουσία του; Και στο κάτω-
κάτω της γραφής µ’ αυτά που θα πάρει δεν θα µπορεί να πλη-
ρώσει ούτε την τράπεζα ούτε αυτά που οφείλει. 

Υπάρχει και κάτι άλλο το οποίο άπτεται της ηθικής. Ποιο είναι
αυτό; Ο ενδιαφερόµενος πλειοδότης θα µπορεί, λέει το νοµο-
σχέδιο να επισκέπτεται το οικόπεδο. Αν είναι οικόπεδο, δεν υπάρ-
χει πρόβληµα. Αν είναι όµως οικία κάποιου; Αν ζει ένας κακοµοί-
ρης µέσα σ’ εκείνο το σπίτι, θα πηγαίνει το «κοράκι» µέσα στο
σπίτι στο οποίο έχει ο άλλος την οικογένειά του; Πού είναι η οι-
κογένεια; Πού είναι το άσυλο; Δηλαδή, θα έχουµε κι άλλες αυ-
τοκτονίες; Είναι ηθικό το θέµα. Άπτεται της ηθικής. 

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι οι εµπορικές τιµές είναι πολύ
χαµηλές. Οι αντικειµενικές αξίες ξέραµε ότι ήταν υψηλές πριν
από έξι-επτά χρόνια που είχαν αποτιµηθεί. Τώρα είναι πολύ χα-
µηλές, οπότε ουσιαστικά στην κυριολεξία για ένα κοµµάτι ψωµί
θα χάνει ο κόσµος την περιουσία του. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πολύ σύντοµος θα
είµαι, κύριε Πρόεδρε.

Όσον αφορά στα προνόµια, είναι µια πρόταση της επιτροπής.
Θα τα δούµε στη Βουλή. Προφανώς εννοείτε ποια θα είναι η κα-
τάταξη των προνοµίων: πρώτη τάξη, δεύτερη τάξη, τρίτη τάξη.
Θα τα δούµε στη Βουλή. Αυτό το θέµα καθώς και τα κριτήρια
είναι ανοιχτά. 

Δεύτερον, όταν τα 2/3 γίνονται 1/2 και µε τον ισχύοντα κώδικα
όταν αποβεί άγονος ο πρώτος πλειστηριασµός, τότε προσέφευ-
γαν οι διάδικοι στο δικαστήριο και ήταν υποχρεωµένο το δικα-
στήριο να µειώσει την τιµή της πρώτης προσφοράς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεν το έκανε πάντα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και τώρα που γίνεται
το 1/2,  δεν εµποδίζεται κανείς να δώσει µεγαλύτερη από το 1/2
ή να γίνει ένας οποιοσδήποτε προσδιορισµός. Θα είναι µεν το
1/2 για να µπορέσει να προχωρήσει ο πλειστηριασµός, αλλά δεν
εµποδίζει κάποιον που ενδιαφέρεται για το ακίνητο να κάνει µια
προσφορά πάνω από το 1/2. Δηλαδή, το θέµα είναι η αξία την
οποία έχει για τον υποψήφιο υπερθεµατιστή, η αξία του συγκε-
κριµένου ακινήτου αν τον ενδιαφέρει. Αλλά σε κάθε περίπτωση
µπορούµε να το δούµε και στη Βουλή αυτό. 

Ως προς τις εµπορικές τιµές, πράγµατι συµφωνώ ότι σήµερα
είναι χαµηλές. Αυτό µας το δείχνει η αγορά. Γι’ αυτό κρατάµε τις
αντικειµενικές αξίες µέχρι τέλους του 2015, ούτως ώστε να γίνει
ένας µηχανισµός από τα συναρµόδια Υπουργεία Δικαιοσύνης,
Ανάπτυξης και Οικονοµικών που πράγµατι να προσδιορίζει την
αξία στην πραγµατική εµπορική αξία. Κακά τα ψέµατα, σε ένα
συµβόλαιο δεν µπαίνει ποτέ η πραγµατική αξία και ούτε είναι κρι-
τήριο ένα συγκριτικό στοιχείο που υπάρχει σε ένα διπλανό ακί-
νητο. Ξέρουµε πολύ καλά ότι για λόγους φορολογικούς βάζουν
µικρότερες τιµές. 

Όλα αυτά πρέπει να εξασφαλιστούν για τον ιδιοκτήτη οφει-
λέτη του ακινήτου, ούτως ώστε να µη γίνονται καταχρήσεις και
να µπορέσουµε να πετύχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή προστασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η δεύτερη µε αριθµό
311/25-11-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Ηλείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευ-
σταθίας (Έφης) Γεωργοπούλου – Σαλτάρη προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα
έναρξης της λειτουργίας του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται.

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ, έχετε τον
λόγο για µισό λεπτό.

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Επειδή εγώ σέβοµαι τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, θα περίµενα,
αν ο Υπουργός είχε σήµερα σοβαρό κώλυµα, να ήταν εδώ η Υφυ-
πουργός, κ. Γκερέκου. 

Κύριε Πρόεδρε, η ηγεσία του Υπουργείου τις τελευταίες µέρες
µε αλλεπάλληλα ΦΕΚ έχει ανακαλέσει την επί δεκαπέντε χρόνια
διευθύντρια του µουσείου -µιλάµε για το Εθνικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης, καθώς και το Διοικητικό Συµβούλιο- µε θητεία
µόλις δέκα µηνών. Φτάνοντας στην τελική ευθεία να ανοίξει το
µουσείο, καρατοµείται η κ. Καφέτση γιατί δεν είναι αρεστή σε
κάποιους που θέλουν το µουσείο να έρθει στα δικά τους µέτρα. 

Είναι θέµα ηθικό, πολιτικό και οικονοµικό, γιατί αφορά έργο
προϋπολογισµού πάνω από 34 εκατοµµύρια ευρώ. Αφορά πολύ
σεβαστά ποσά ως εγγυήσεις που δεν έχουν εκταµιευτεί από το
Υπουργείο για χαµένες δωρεές και αν δεν τοποθετηθεί ο Υπουρ-
γός είναι πολιτικά εκτεθειµένος. Το ότι δεν ήρθε εδώ σήµερα η
κυρία Υφυπουργός, η οποία είχε δηλώσει πριν από µέρες ότι δεν
τίθεται θέµα ανάκλησης της κ. Καφέτση, σηµαίνει ότι υπάρχει
διάσταση µεταξύ των δύο φορέων ιεραρχίας του Υπουργείου.

Θα επανέλθουµε µε επανακατάθεση της επίκαιρης ερώτησης
για να πληροφορηθούν οι πάντες τις προθέσεις του Υπουργείο
για το άνοιγµα του µουσείου. Και ζητάµε να παραµείνει στη θέση
της η κ. Καφέτση, γιατί σε διαφορετική περίπτωση το µουσείο
θα οδηγηθεί σε νέες περιπέτειες και καθυστερήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 322/25-11-2014 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα προς τον Υπουργό Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τα ζητήµατα που εγεί-
ρονται από την παραχώρηση σε ιδιώτες των µεγάλων περιφε-
ρειακών αεροδροµίων.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για την παρουσία σας σήµερα εδώ

για ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Απ’ ό,τι γνωρίζετε κατατέθηκε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και σχετική ερώτηση. Βέβαια, υπήρχαν οι
εξελίξεις που γνωρίζουµε όλοι σχετικά µε την αξιοποίηση των πε-
ριφερειακών αεροδροµίων και άλλων και απ’ ό,τι γνωρίζετε έχει
ολοκληρωθεί η διαγωνιστική διαδικασία για την κατοχύρωση της
εµπορικής εκµετάλλευσης των δεκατεσσάρων περιφερειακών
αεροδροµίων της χώρας. 

Το ζήτηµα, όµως, είναι σήµερα, µε την ευκαιρία της ερώτησης
αυτής, να απαντηθούν και κάποια ερωτήµατα για τα οποία ακόµα
χρειάζεται να καταθέσετε και να αποσαφηνίσετε στο πλαίσιο
αυτής της συζήτησης, αφού για µας η λειτουργία των περιφερει-
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ακών αεροδροµίων και η λειτουργία µάλιστα κεντρικών αεροδρο-
µίων όπως της Ρόδου και της Κω, αποτελεί βασικό συστατικό
στοιχείο της ανάπτυξης στην περιοχή, καθώς αποτελούν σηµαν-
τικά αεροδρόµια για τη χώρα και µάλιστα σε µια περίοδο που ο
τουρισµός είναι προτεραιότητα στο πλαίσιο της αναπτυξιακής
πολιτικής της. 

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι τα χαµηλά και ανταγωνιστικά
τέλη είναι αυτά που κάνουν ελκυστικό έναν τουριστικό προορι-
σµό στις αεροπορικές εταιρείες, στους tour operators και συν-
δέονται µε την τιµή του εισιτηρίου και φυσικά µε το συνολικό
κόστος των πακέτων των διακοπών. 

Η ιδιωτικοποίηση των περιφερειακών αεροδροµίων συνδέεται
άρρηκτα µε αυτό το ζήτηµα που προαναφέραµε και αν υπάρξει
αύξηση τελών είναι βέβαιο ότι το κόστος θα µετακυλήσει στην
τιµή του εισιτηρίου και άµεσα στην ανταγωνιστικότητα του του-
ριστικού µας προϊόντος. 

Κατά συνέπεια θα πρέπει να έχουµε, αν δεν έχετε κι εσείς αν-
τίρρηση, κύριε Υπουργέ -γιατί ξέρω την ευαισθησία σας- κάποια
εχέγγυα σε αυτήν τη συµφωνία της αξιοποίησης των δεκατεσ-
σάρων περιφερειακών αεροδροµίων, ιδιαίτερα εκείνων της
Ρόδου και της Κω, γιατί αν θα υπάρξει µια πολιτική τόνωσης κι
ανταγωνιστικότητας των αεροδροµίων που µεταφράζεται σε ενί-
σχυση της ελκυστικότητάς τους για τις αεροπορικές εταιρείες
και τις πτήσεις τσάρτερ, θα πρέπει να συµπεριλαµβάνεται κάτι
τέτοιο στο σχέδιο σύµβασης που θα κατατεθεί για έγκριση από
το Ελεγκτικό Συνέδριο και ακολούθως στη Βουλή.

Υπάρχει και µια άλλη παράµετρος, κύριε Υπουργέ, η οποία
αφορά τα αεροδρόµια µικρών νησιών. Πρέπει να διασφαλιστεί,
απ’ ό,τι γνωρίζετε, η βιωσιµότητά τους αλλά και η εκτέλεση ανα-
πτυξιακών έργων σε ό,τι αφορά έργα συντήρησης και λειτουρ-
γίας τους. 

Το ζητούµενο είναι αν θα µπορέσουµε να πλαισιώσουµε σε
αυτήν τη σύµβαση αυτά τα ζητήµατα. Ξέρετε ότι έχουµε κατα-
θέσει µία ερώτηση σχετικά µε τέλη -και κυρίως τα ανταποδοτικά-
τα οποία θα έπρεπε να είχαν τα αεροδρόµια αυτά από το σπατό-
σηµο. Άρα πού πήγαν τα χρήµατα αυτά σε ό,τι αφορά τα αντα-
ποδοτικά τέλη; 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δούµε εδώ τα σχετικά
ειδικά τέλη προς τους δήµους, ιδιαίτερα των µικρών νησιών, στα
οποία παραχωρείται η εµπορική εκµετάλλευση του αεροδροµίου
στο πλαίσιο αυτής της σύµβασης.

Να δούµε, λοιπόν, εάν στο πλαίσιο αυτό έχουµε ανταποδοτικά
και ιδιαίτερα σε περιοχές, όπως για παράδειγµα το Παραδείσι
της Ρόδου που είναι µέσα στο αεροδρόµιο σε αστικό ιστό της
Ρόδου και αν θα δώσουµε τη δυνατότητα και σε αυτές τις περιο-
χές να έχουµε ενισχυτικά στοιχεία από τη σύµβαση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτησή σας. Τα ερω-

τήµατα είναι εύλογα και εύστοχα και θα απαντήσω και εγώ πάρα
πολύ συγκεκριµένα, θέλοντας να ξεκινήσω από το γεγονός ότι
το τελευταίο καλοκαίρι ήµουν επανειληµµένα πολλά Σάββατα -
και έχει σηµασία ότι ήµουν ηµέρα Σάββατο- στο αεροδρόµιο της
Ρόδου, παρακολουθώντας την υπεράνθρωπη προσπάθεια που
έκαναν οι άνθρωποι να λειτουργήσει το αεροδρόµιο κάτω από
συνθήκες εξαιρετικά δύσκολες. Πολλές φορές θα έλεγα ότι
αυτές οι συνθήκες ήταν τόσο δύσκολες που οι προσπάθειες ήταν
πάρα πολύ µεγάλες. Γι’ αυτό βρισκόµουν και εγώ εκεί για να εν-
θαρρύνω τους ανθρώπους, αλλά ταυτόχρονα για να φτιάξουµε
κάποιες προσωρινές υποδοµές για να απορροφήσουµε πολλές
φορές πενήντα, πενήντα πέντε χιλιάδες επισκέπτες σε µία ηµέ-
ρα.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή µετά από αυτόν
το διαγωνισµό που έγινε έχουµε δύο πράγµατα. Το ένα είναι ότι
τα αεροδρόµια µας παραµένουν ανταγωνιστικά και ο τουρισµός
δεν θα θιγεί και το δεύτερο είναι το θέµα που θέσατε ότι θα
υπάρξει µέριµνα µέσω του ειδικού τέλους στο εισιτήριο για τη
λειτουργία και συντήρηση των µικρών αεροδροµίων της χώρας,
των είκοσι δύο αεροδροµίων, τα οποία δεν εκχωρούνται σε ιδιώ-

τες.
Θέλω, λοιπόν, να σας πω πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Πρώ-

τον, όπως ορίζει η σύµβαση παραχώρησης, οι χρεώσεις των πε-
ριφερειακών αεροδροµίων θα είναι 13 ευρώ ανά αναχωρούντα
επιβάτη -σήµερα είναι 12,7 ευρώ- έως την αποπεράτωση των
έργων αναβάθµισης οι επενδύσεις δηλαδή που υποχρεούνται να
κάνουν οι παραχωρησιούχοι µέσα σε σαράντα οκτώ µήνες, σε
τέσσερα χρόνια. Στη συνέχεια, αφού ολοκληρωθούν οι επενδύ-
σεις θα ανέρχεται το ανώτατο όριο χρεώσεων σε 18,5 ευρώ ανά
αναχωρούντα επιβάτη. Αυτό δεν υπολογίστηκε τυχαία, αλλά µε
βάση ανάλογες χρεώσεις και κρατήσεις που γίνονται σε αντί-
στοιχα ανταγωνιστικά αεροδρόµια της περιοχής είτε αυτά ανή-
κουν στην Ισπανία είτε στην Ιταλία είτε στη γειτονική Τουρκία. 

Δεύτερον, το τέλος εκσυγχρονισµού αεροδροµίων για τα µι-
κρά αεροδρόµια σήµερα είναι 12 ευρώ ανά αναχωρούντα επι-
βάτη εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και 22 ευρώ για τρίτες χώρες,
όπως ξέρετε. Τροποποιείται, λοιπόν, αµέσως σε 12 ευρώ ανε-
ξαρτήτως προορισµού έως τον Οκτώβριο του 2024, έτσι ώστε να
είναι ανταγωνιστικά και να µπορούν οι κάτοικοι της κάθε περιο-
χής…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη να µου δώσετε λίγο
χρόνο ακόµα.

Μετά τον Οκτώβριο του 2024, µετά από δέκα χρόνια δηλαδή,
το τέλος εκσυγχρονισµού του αεροδροµίου θα είναι στα 3 ευρώ
ανά επιβάτη. Αυτό σηµαίνει πλέον ότι θα έχουµε ολοκληρώσει
τις υποδοµές εκεί και θα υπάρχει ανταγωνιστικότητα για να εξυ-
πηρετούν και τους κατοίκους των νησιών και τους επισκέπτες.

Συνεπώς έχουµε ανταγωνιστικότητα περιφερειακών αεροδρο-
µίων, έχουµε απαγόρευση των αυξήσεων στις χρεώσεις πριν την
αναβάθµιση των αεροδροµίων και τέλος διασφαλίζεται η δυνα-
τότητα αναβάθµισης των υποδοµών στα µικρά αεροδρόµια.

Θέτετε και ένα άλλο ζήτηµα στην ερώτησή σας, το ζήτηµα του
αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος», του κεντρικού αεροδρο-
µίου της χώρας. Πρέπει να σας πω ότι δεν συµφωνώ µε τη λογική
που κυριαρχεί ότι το «Ελευθέριος Βενιζέλος» είναι ακριβό αερο-
δρόµιο. Με ποια κριτήρια αναρωτιέµαι; Συγκριτικά µε τα άλλα
κεντρικά αεροδρόµια της Ευρώπης; Σχετικά µε την ποιότητα των
υπηρεσιών που προσφέρει σε εταιρείες και επιβάτες; Τότε γιατί
έχουµε αύξηση του τουρισµού;

Φέτος έχουµε αύξηση στο αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» 21%. Αυτό σηµαίνει ότι το αεροδρόµιο λειτουργεί επιτυχη-
µένα, απασχολεί πέριξ τριακόσιες επιχειρήσεις, χιλιάδες εργα-
ζόµενους, ένα κέντρο απασχόλησης καλών πρακτικών, πυρήνες
προστιθέµενης αξίας στην αλυσίδα αξίας των υποδοµών. 

Συνεπώς εδώ στο αεροδρόµιο, παράγουµε αξία, απασχόληση
και ανάπτυξη και αυτό, δυστυχώς, είναι το σπάνιο στη χώρα µας.
Τι είναι, λοιπόν, ακριβό; Πότε η ποιότητα είναι φθηνή; Πολλές
φορές πέφτουµε κι εµείς στην παγίδα της φτήνιας των επιχειρη-
µάτων και ό,τι καλό έχουµε το ευτελίζουµε. 

Η άποψή µου είναι να φτιάξουµε πολλά βελτιωµένα αεροδρό-
µια σαν το «Ελευθέριος Βενιζέλος», γιατί τώρα έχουµε τη γνώση
και την πείρα που µας χάρισε ακριβώς αυτό το αεροδρόµιο και
να κάνουµε το κάθε περιφερειακό αεροδρόµιο σαν ένα σηµαν-
τικό παραγωγικό κεφάλαιο για την κάθε περιοχή. Αν απαξιώ-
νουµε ό,τι καλό έχουµε, τότε αναρωτιέµαι πώς θα βγούµε από
τον κύκλο της ύφεσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Άκουσα ορισµένες αντιδράσεις από κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης για την παραχώρηση των αεροδροµίων. Δεν είναι άλλη
άποψη και φιλοσοφία. Είναι, απλώς, κατά τη γνώµη µου, ένας ξε-
κάθαρος βιασµός της κοινής λογικής, της πραγµατικότητας. Σας
είπα, έχω πάει στα περισσότερα περιφερειακά αεροδρόµια. Δεν
µπορούµε να συνεχίσουµε να λειτουργούµε έτσι. Χρειάζεται µισό
δισεκατοµµύριο περίπου για να φτιάξουµε όλες αυτές τις υπο-
δοµές και αναρωτιέµαι πού θα βρεθούν αυτοί οι πόροι κι αν θα
συνεχίσουµε, δεχόµενοι εκατοµµύρια κάθε χρόνο όλο και περισ-
σότερα, έχοντας αυτές τις υποδοµές. 

Νοµίζω ότι αυτή η λογική δεν εξυπηρετεί κανένα συµφέρον,
ούτε το συµφέρον της πατρίδας ούτε των εργαζοµένων ούτε της
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απασχόλησης και σηµαντικό στοιχείο είναι ο διαγωνισµός που
έγινε. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- εγγυηµένο
τίµηµα 2,4 δισεκατοµµύρια. Του χρόνου ο προϋπολογισµός της
χώρας θα εµπλουτιστεί µε τα νούµερα, τα οποία σας αναφέρω
και τα ανέφερε πριν λίγες ηµέρες ο κ. Χαρδούβελης. Εγγυηµένο,
λοιπόν, τίµηµα 2,4 δισεκατοµµύρια, το οποίο περιλαµβάνει εφά-
παξ 1 δισεκατοµµύριο 234 εκατοµµύρια, ετήσια µισθώµατα συ-
νόλου άνω των 1,2 δισεκατοµµυρίων, µίσθωµα δηλαδή 22,9
εκατοµµύρια ετησίως για σαράντα χρόνια µαζί µε τον πληθωρι-
σµό, µεταβλητό τίµηµα εκτιµώµενο σε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
επενδύσεις 1,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ -επιπλέον έσοδα όλα
αυτά για το δηµόσιο- συν φόρο εισοδήµατος 2,5 δισεκατοµµύρια
και άλλα τέλη υπέρ ΥΠΑ κ.λπ. 1,2. 

Οφέλη: Διασφαλίζονται έσοδα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ τα
επόµενα σαράντα χρόνια από τα οποία τα 1,2 δισεκατοµµύρια
είναι άµεσα στον προϋπολογισµό, εξασφαλίζονται άµεσα, σε σα-
ράντα οκτώ µήνες από την ηµέρα που θα υπογραφεί η σύµβαση
των υποδοµών, οι οποίες θα βελτιώσουν σηµαντικά τα αεροδρό-
µιά µας. Οι επενδυτές είναι βέβαιο ότι θα τρέξουν να φέρουν επι-
σκέπτες για να γίνουν κερδοφόρα τα αεροδρόµια και συνεπώς
µε δεδοµένο ότι οι χρεώσεις θα είναι σταθερές, πιστεύω ότι αυτό
το οποίο έγινε µε τα περιφερειακά αεροδρόµια, πρέπει να απο-
τελέσει κι έναν οδηγό για τις πρακτικές µας από δω και πέρα, σε
ό,τι αφορά την αξιοποίηση των δηµοσίων υποδοµών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο κ. Εµµανουήλ Κόν-

σολας έχει τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ. 
Πρέπει να οµολογήσουµε, κύριε Πρόεδρε ότι ο Υπουργός Υπο-

δοµών, Μεταφορών και Δικτύων, κ. Χρυσοχοΐδης  πράγµατι έχει
έρθει πυκνές συχνές φορές στη Δωδεκάνησο, στο πλαίσιο της
εποπτείας του για την εξέλιξη αυτών των προκηρύξεων, αλλά,
κυρίως να καταγράψει αυτές τις ελλείψεις που έχουν τα περιφε-
ρειακά αεροδρόµια αλλά και τα κεντρικά της Δωδεκανήσου,
Ρόδος και Κως.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά, επίσης, ότι έχουµε ένα
κακό παρελθόν σε ό,τι αφορά την είσπραξη του σπατόσηµου.
Όπως σας είπα έχουµε καταθέσει µία ερώτηση και ακόµα δεν
έχει δοθεί µία απάντηση. Είναι διαρκής ο πόθος των Δωδεκανη-
σίων να γνωρίζουν πού πήγαν αυτά τα χρήµατα και γιατί δεν
πήγαν σε ανταποδοτικά οφέλη. Είναι χαρακτηριστικό να πούµε,
κύριε Πρόεδρε, ότι στο αεροδρόµιο της Κω διακινούνται δύο και
πλέον εκατοµµύρια επιβάτες το χρόνο και τερµατικοί σταθµοί
δεν υπάρχουν για την εξυπηρέτηση των επιβατών, σήµερα το
2014.

Άρα, για εµένα, προκύπτει ένα ερώτηµα: Πώς θα διασφαλι-
στούν και τώρα µε τη νέα σύµβαση, αυτές οι δεσµεύσεις –στις
οποίες πολύ σωστά είχατε αναφερθεί πριν- και κυρίως σε ποιο
βαθµό τα µικρά αεροδρόµια που παραµένουν υπό κρατικό έλεγ-
χο -η εκτέλεση των αναγκαίων έργων και η χρηµατοδότηση των
άγονων αεροπορικών γραµµών είναι ζήτηµα επιβίωσης στα µικρά
νησιά- θα µπορέσουν στην προοπτική του χρόνου να συνεχίσουν
αυτήν τη λειτουργία. 

Ένα δεύτερο στοιχείο που προκύπτει είναι αυτό που αναφέ-
ραµε και πριν, κύριε Υπουργέ, δηλαδή το ειδικό τέλος στους δή-
µους, ιδιαίτερα των νησιών στα οποία παραχωρείται η εµπορική
εκµετάλλευση του αεροδροµίου. Πρόκειται για ένα τέλος το
οποίο είναι, όχι πολυτέλεια, αλλά προϋπόθεση επιβίωσης του
ίδιου του τόπου στο πλαίσιο µιας αναπτυξιακής στρατηγικής. Τα
τέλη αυτά θα µπορούσαν να είχαν δοθεί για την προβολή και τη
διαφήµιση του τουρισµού και της περιοχής ιδιαίτερα. 

Επιπρόσθετα, θέλω να σας τονίσω για άλλη µια φορά ότι στη
σύµβαση πρέπει να προβλέψουµε σε εκείνες τις κατοικηµένες
περιοχές που γειτνιάζουν µε µεγάλα αεροδρόµια, όπως είναι οι
πρώην κοινότητες και δήµοι του δήµου Πεταλουδών και Καµεί-
ρου στη Ρόδο, να δώσουµε µια περαιτέρω ώθηση, γιατί υπάρ-
χουν οχλούσες δράσεις σηµαντικές. 

Κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µας πρέπει να δούµε ξανά,
για άλλη µια φορά, τη Δωδεκάνησο και τα αεροδρόµιά της µε ιδι-
αίτερη µατιά. Είναι γεγονός ότι για την υλοποίηση των επενδύ-

σεων ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ περίπου παραµένει το
ζήτηµα των τελών και πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε. 

Επίσης, πρέπει να πούµε ότι προτείνουµε στο πλαίσιο της
στρατηγικής µια εποπτεύουσα αρχή, αν και εσείς δεν έχετε αν-
τίρρηση, από την πλευρά του ελληνικού δηµοσίου, που θα ελέγ-
χει αυτήν τη σύµβαση. Είναι πολύ σηµαντικό για εµάς να υπάρχει
τήρηση προς τους πολίτες, ως προς τη δέσµευση της πολιτείας,
και να υπάρχουν διασφαλιστικές δικλείδες για τα χαµηλά και τα
ανταγωνιστικά τέλη στα αεροδρόµια των µικρών νησιών αλλά και
της Ρόδου και της Κω. 

Πρέπει να σας θυµίσω, για παράδειγµα, ότι τη θερινή περίοδο
ένας επιβάτης για να έρθει από την Κω στην Αθήνα, µε επι-
στροφή, χρειάζεται πάνω από 300 ευρώ. Άρα αυτό δεν πρέπει
να το προσπεράσουµε, κύριε Υπουργέ. 

Εκτιµώ ότι όλα αυτά θα µπορούν να ενταχθούν στο ίδιο σχέδιο
σύµβασης και κυρίως να γίνει ξεκάθαρο πού θα διατίθεται το ει-
δικό τέλος που προανέφερα, γιατί έχουµε το κακό προηγούµενο
µε το σπατόσηµο. 

Φυσικά είναι σηµαντικό να παραµείνει αυτό που είπατε. Δη-
λαδή, το ειδικό τέλος να µη γίνει µεγαλύτερο από 14,5 ευρώ,
όπως ισχύει µέχρι σήµερα, στο µέλλον. Επίσης, οι νέες υποδοµές
πρέπει να ολοκληρωθούν ως επενδύσεις στα τέσσερα χρόνια,
όπως προβλέπεται, γιατί είναι προϋπόθεση, όπως είπατε και
εσείς, εύρυθµης αλλά και ανταγωνιστικής λειτουργίας και µάλι-
στα σε µία περιοχή που γεωπολιτικά και γεωφυσικά γειτνιάζει µε
µία χώρα η οποία έχει προωθητικό τουρισµό και µάλιστα στο
πλαίσιο των αεροδροµίων της.

Σας ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχετε δίκιο. Συµφωνώ απόλυτα, κύριε συνάδελφε. Οι κρατή-

σεις, οι χρεώσεις και όλοι οι φόροι ανά επιβάτη είναι σταθεροί
και προβλέπονται από τη σύµβαση, έτσι ώστε να µην υπάρχει
καµµία δυνατότητα παραβίασής ή παράκαµψής τους. 

Επίσης, είναι προφανές ότι η κρατική εταιρεία η οποία θα ανα-
λάβει τη διαχείριση των είκοσι δύο αεροδροµίων θα φροντίσει -
γιατί προβλέπεται µέσα στο νόµο που ψηφίστηκε πριν από δύο
χρόνια περίπου- για τη βελτίωση των συνθηκών λειτουργίας και
ανταγωνιστικότητας των µικρών περιφερειακών αεροδροµίων. 

Τέλος, δεν έχει κανένας παραχωρησιούχους επιχειρηµατίας
λόγο να αυξήσει, πέρα από τα προβλεπόµενα ή ακόµα και στα
προβλεπόµενα 18,5 ευρώ περίπου, τα τέλη, διότι θέλει να είναι
ανταγωνιστικός. Είναι προφανές, λοιπόν, ότι θα κάνει ό,τι είναι
δυνατόν να έχει καλύτερες υποδοµές, να προσφέρει καλύτερες
υπηρεσίες και να έχει µικρότερες τιµές. 

Εγώ επαναλαµβάνω ότι αυτό είναι ένα πολύ καλό παράδειγµα
και είναι ένας πήχης που βάλαµε ψηλά και πρέπει να τον κρατή-
σουµε. Είµαστε αγωνιστές, είµαστε πρωταθλητές στον τοµέα
αυτό. Πιστεύω ότι δεν πρέπει να επιµένουµε να είµαστε µισοκα-
κόµοιροι και µίζερα παιδιά της «ψωροκώσταινας», να ζηλεύουµε
δηλαδή τα καλά των άλλων και να τους απαξιώνουµε κοµπλεξικά
και επειδή φοβόµαστε πως δεν µπορούµε να τους συναγωνι-
στούµε. 

Πιστεύω ότι δεν πρέπει να είµαστε πια µε αυτήν την Ελλάδα.
Αξίζουµε περισσότερα. Είµαστε πολύ καλύτεροι από όσο νοµί-
ζουν µερικοί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 323/25-11-2014 επίκαιρη

ερώτηση του Βουλευτή Αρκαδίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
δρέα Λυκουρέντζου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε τον τρόπο χρηµατοδότησης του έργου
«Βυτίνας-Αρχαίας Ολυµπίας και της παράκαµψης Λαγκαδίων» και
το χρονοδιάγραµµα κατασκευής του. 

Αγαπητέ Ανδρέα, χρόνια πολλά. Έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και

για τις ευχές σας και για τον λόγο που µου δίνετε. 
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ, επίσης, για την παρουσία σας
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εδώ. Είναι ένα θέµα που συζητάµε για δεύτερη φορά επί θητείας
σας και µάλιστα, στην προηγούµενη συζήτησή µας, µε παροτρύ-
νατε να καταθέσω νέα ερώτηση. 

Ο εθνικός δρόµος Βυτίνα- Παράκαµψη Λαγκαδίων-Αρχαία
Ολυµπία, ενδιαφέρει όλη τη Γορτυνία. Ήδη, το υφιστάµενο εθνι-
κό µας δίκτυο αντιµετωπίζει προβλήµατα και αποτελεί έναν ανα-
σχετικό παράγοντα για την επισκεψιµότητα του τόπου µας και
ιδιαίτερα για τους κατοίκους του Δήµου Γορτυνίας, µιας ορεινής
περιοχής. 

Υπάρχει η µελέτη αξίας 3.000.000 από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, µε Υπουργό τον κ. Σουφλιά. Δεν γνωρίζουµε µε λεπτο-
µέρειες τα αποτελέσµατά της. Διατυπώνονται αντιρρήσεις γι’
αυτήν τη µελέτη από τους κατοίκους της περιοχής, από τους αν-
θρώπους που αναµένεται να επωφεληθούν. Χρειάζεται εδώ µία
ενηµέρωση. 

Επίσης, δεν έχει εξηγηθεί δηµοσίως πώς θα χρηµατοδοτηθεί
το έργο, από ποιο ταµείο, µε ποιες διαδικασίες, ποιο είναι το χρο-
νοδιάγραµµα, δηλαδή, ποιες είναι οι διαδικασίες για να αναδειχ-
θεί ο ανάδοχος, ποια µελέτη θα εφαρµοστεί. Είναι ζητήµατα που
απασχολούν. 

Γνωρίζετε ότι όλοι οι τοπικοί φορείς, ο δήµαρχος και η περι-
φέρεια, βεβαίως αλλά και οι σύλλογοι της Γορτυνίας, η Εφηµε-
ρίδα «ΓΟΡΤΥΝΙΑ», του κ. Καλύβα, που έχει ως «σηµαία» το θέµα
–θα καταθέσω στη δευτερολογία µου και ένα αντίγραφο, για να
ενηµερωθείτε πληρέστερα- αγωνιούν και απαιτούν την υλοποί-
ηση αυτού του έργου. 

Περιµένω από εσάς, κύριε Υπουργέ, µε αυτήν την ερώτηση να
δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις, πρώτον για τη χρηµατοδό-
τηση του έργου και δεύτερον για το χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησής του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστούµε και

για την ακρίβεια του χρόνου σας. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, ενθάρρυνα τον κύριο συνάδελφο, τον κ. Λυκουρέν-

τζο -προς τον οποίο εκφράζουµε τις ευχές µας για την ονοµα-
στική του εορτή- να καταθέσει αυτήν την ερώτηση, γιατί πρό-
κειται για ένα πολύ περιπετειώδες και βασανισµένο έργο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω µια µικρή αναδροµή, κύριε συνά-
δελφε και να πω ότι εδώ έχουµε δύο συµβάσεις µελετών, που
αφορούν δύο υποτµήµατα. Το ένα είναι το τµήµα Λούβρος-Τρι-
ποταµιά-Κόµβος Ηραίας, δεκαέξι χιλιοµέτρων και η παράκαµψη
Σταυροδροµίου, ενάµισι χιλιοµέτρου. Ο προϋπολογισµός αυτής
της µελέτης, ο οποίος σηµειωτέον είναι του 2007, είναι 1.643.000
περίπου. 

Για το πρώτο υποτµήµα, δηλαδή Λούβρος-Τριποταµιά-Κόµβος
Ηραίας, έχουν εγκριθεί όλες οι απαιτούµενες τεχνικές µελέτες,
όπως υδραυλικά, οδοποιίες, τεχνικά κ.λπ.. Σε ό,τι αφορά τη µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, που είναι και το κυρίαρχο ζή-
τηµα, έχει εγκριθεί στο πλαίσιο της παλιότερης σύµβασης. Η
απόφαση των περιβαλλοντικών όρων εκδόθηκε παλιά και έχει
επανυποβληθεί για να εγκριθεί. Ακόµα, απαιτείται η σύνταξη των
οριστικών µελετών των τεχνικών έργων, µέσω µιας νέας προκή-
ρυξης µελέτης που θα γίνει, ύψους 500.000. 

Όσον αφορά το τµήµα Β, Παράκαµψη Σταυροδροµίου, έχει
εγκριθεί το πρώτο στάδιο µελετών. Εγκρίθηκε πρόσφατα, µετά
από πολύχρονη καθυστέρηση, η µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων. Έχουν υποβληθεί και θα προωθηθούν για έγκριση,
απευθείας, οριστική µελέτη οδοποιίας, οριστική γεωλογική µε-
λέτη, οριστική µελέτη αποχέτευσης και αποστράγγισης. Υπολεί-
πεται το Κτηµατολόγιο.

Η τυπική διατοµή έχει µία λωρίδα ανά κατεύθυνση και το εκτι-
µώµενο κόστος για όλο το έργο, δηλαδή τα υποτµήµατα Α’ και
Β’, είναι 80.000.000 εκ των οποίων 9.000.000 είναι για το Β’ υπο-
τµήµα, δηλαδή του Σταυροδροµίου. Παράλληλα, για το εν λόγω
τµήµα έχει ανατεθεί µελέτη γεωτεχνικών ερευνών, κόστους πε-
ρίπου 700.000. 

Στον οδικό άξονα Τρίπολη-Βυτίνα-Αρχαία Ολυµπία, το κοµµάτι
για το οποίο µιλάµε, για το τµήµα της παράκαµψης Λαγκαδίων,
που είπατε και εσείς, µήκους είκοσι χιλιοµέτρων περίπου, ο προ-

ϋπολογισµός της µελέτης είναι 2.300.000 περίπου.
Η σύµβαση είναι από το 2009, συγκεκριµένα από τις 26-6-2009.

Υποβλήθηκαν στην αρχή λύσεις οι οποίες ήταν πάρα πολύ ακρι-
βές, για να µη σας κουράζω. Τελικώς έχουµε µια νέα χάραξη. Το
µήκος του δρόµου είναι περίπου είκοσι χιλιόµετρα. Το κόστος
ανέρχεται στα 65 εκατοµµύρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε και εδώ έγκριση της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώ-

σεων και λείπουν κάποιες επιµέρους µικρές µελέτες. Όπως επί-
σης, για το συγκεκριµένο τµήµα έχει υπογραφεί σύµβαση στις
27-07-2010 για εκτέλεση γεωτεχνικών ερευνών, οι οποίες επίσης
ολοκληρώθηκαν, περίπου 700 χιλιάδες. Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε
πια µελετητικά ένα αρκετά, θα έλεγα -χωρίς να είναι ολοκληρω-
µένο- ώριµο έργο. 

Όσον αφορά τα κόστη, έχουµε: Λούβρο-Τριποταµιά-Κόµβος
Ηραίας, 135 εκατοµµύρια ευρώ. Παράκαµψη Σταυροδροµίου, 17
εκατοµµύρια ευρώ. Και τµήµα παράκαµψης Λαγκαδίων, 120 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Θα επανέλθω, όµως, κύριε συνάδελφε, για να απαντήσω στα
πιο ουσιώδη ερωτήµατά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Λυκουρέντζος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για τα στοιχεία τα οποία πα-

ρουσιάσατε. 
Έχω εδώ την εφηµερίδα «ΓΟΡΤΥΝΙΑ», η οποία αφιερώνει το

κύριο θέµα της στη δική σας επίσκεψη. «Ελπίδες για την εθνική
οδό έδωσε ο Μιχάλης Χρυσοχοΐδης». Λίγο ως πολύ τα στοιχεία
τα οποία αναφέρει η εφηµερίδα είναι αυτά τα οποία είπατε στην
απάντησή σας και είχατε δώσει στη δηµοσιότητα όταν προσφά-
τως επισκεφτήκατε την Τρίπολη. 

Αυτό το οποίο, όµως, αποτελεί το µείζον είναι να απαντηθούν
δύο κοµβικής σηµασίας ερωτήµατα. Πρώτον, από πού θα εξα-
σφαλιστούν οι πόροι; Δεύτερον, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα,
έστω µια αίσθηση χρονοδιαγράµµατος, που έχει το Υπουργείο
για την υλοποίηση του έργου; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο αυτό έχει ιστορία δε-
καετιών. Σε αυτή την εφηµερίδα αναφέροµαι συχνά πυκνά, διότι
έχει ταυτίσει τον αγώνα της, την παρουσία της για την υλοποίηση
αυτού του έργου. Πάνω δε σε αυτό το έργο, έχουµε κατά και-
ρούς σωρεία υποσχέσεων, εξαγγελιών. 

Απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε Υπουργέ, και σας λέω το εξής.
Εσείς και εγώ δεν έχουµε κανέναν λόγο να συνδέουµε το όνοµά
µας µε εκείνους που εξαγγέλλουν το έργο, αλλά µε εκείνους που
επιµένουν για να γίνει το έργο. Σας παρακαλώ να αξιοποιήσετε
τη θητεία σας, λαµβανοµένου υπ’ όψιν αυτού του παρελθόντος,
ούτως ώστε να δοθεί ένα τέλος. 

Δεν θέλουµε άλλες υποσχέσεις. Η Αρκαδία δεν περιµένει υπο-
σχέσεις. Η Γορτυνία δεν περιµένει υποσχέσεις. Περιµένει από
εσάς, τον Υπουργό, να πει «ακούστε, κυρίες και κύριοι Αρκάδες,
τα χρήµατα εξασφαλίζονται από αυτή την πηγή η αίσθηση χρο-
νοδιαγράµµατος είναι δύο ή τρία χρόνια». Για να υπάρχει µία
απάντηση στους ανθρώπους που επισκέπτονται τη Γορτυνία,
τους κατοίκους, τους καταγόµενους από τη Γορτυνία, τους φί-
λους µας που θέλουν να επισκεφτούν την Αρκαδία και να µας
στηρίξουν σε αυτή τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία µε την αξιο-
ποίηση των φυσικών -βλέπε Λάδωνας, η λίµνη που υπάρχει- µας
δυνατοτήτων. 

Γι’ αυτό επιµένω και σας παρακαλώ. Συνδέστε το όνοµά σας
µε την υλοποίηση του έργου. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, µία φράση που δεν σχετίζεται µε την
ερώτηση. Σχετίζεται, όµως, µε το θέαµα των εδράνων. Έρχονται
σχολεία και επισκέπτονται τη Βουλή. Δεν µπορούν αυτές οι επι-
σκέψεις να αποβαίνουν στη φθορά των εδράνων. Παρακαλώ
πάρα πολύ το Προεδρείο να επιστήσει την προσοχή στους συ-
νοδούς, ούτως ώστε αυτή η φθορά να µην επαναλαµβάνεται. Δα-
πανώνται χρήµατα του ελληνικού λαού. Θα έπρεπε να ξέρουν οι
µαθήτριες και οι µαθητές, όταν έρχονται εδώ, πως ό,τι φθορά
προκαλούν είναι σε βάρος των γονέων τους, των φορολογουµέ-
νων.
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Θλίβοµαι, διαβάζοντας, αυτά που διαβάζω εδώ αφού έχουν
φθείρει το δέρµα των εδράνων µε νοµίσµατα. 

Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτήν την παρέκβαση, αλλά
θεωρώ ότι εκπροσωπεί και τους άλλους συναδέλφους, η προ-
σπάθειά µας να περιφρουρήσουµε την αισθητική και την ακεραι-
ότητα των εδράνων της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κανένας δεν έχει δι-
καίωµα να καταστρέφει. Δεν αµφιβάλλω γι’ αυτό που λέτε. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι δεν έχουµε λόγους να βερµπαλίζουµε εδώ και να κά-

νουµε άσκοπες ρητορικές, εξαγγέλλοντας έργα. Θα έλεγα, προ-
σωπικά, προτιµώ να αναλώνω τον χρόνο µου σε προσπάθειες
υλοποίησης µιας σειράς προτεραιοτήτων που έχει ανάγκη η
χώρα για να αναπτυχθεί. 

Θέλω λοιπόν να πω το εξής: Κατ’ αρχάς, οι υπηρεσίες µου µε
ενηµέρωσαν ότι το έργο θα έχει πια µια σχεδόν πλήρη µελετη-
τική ωρίµανση για να προκηρυχθεί περίπου λίγο πριν από το
τέλος του πρώτου εξαµήνου του 2015. Είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό και παρήγορο το γεγονός και ίσως είναι και πλεονέκτηµα για
το έργο, κύριε συνάδελφε, ότι έχει εγκρίσεις περιβαλλοντικών
µελετών. Αυτό είναι πάντα µια δύσκολη διαδικασία, η οποία κο-
στίζει πάρα πολύ σε χρόνο. Επίσης, είναι παρήγορο και θετικό
το γεγονός ότι υπάρχουν µελέτες ακόµα και για τεχνικά ζητή-
µατα και µια σειρά άλλες τεχνικές λεπτοµέρειες, οι οποίες είναι
προϋποθέσεις για να προκηρυχθεί ένα έργο. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι η χρηµατοδότηση. Αντιλαµβάνοµαι
πολύ καλά ότι µιας τέτοιας τάξης έργο εντάσσεται στο κεντρικό
πρόγραµµα, στο τοµεακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Θέλω να σας πω µε πολύ καθαρό και ειλικρινή τρόπο -επειδή
είναι προφανές ότι δεν υπάρχουν όλα αυτά τα χρήµατα, τα 270
εκατοµµύρια εν πάση περιπτώσει, ανεξαρτήτως στο τέλος του
πόσα χρήµατα θα διατεθούν σε πληρωµές, όταν θα γίνει το έργο,
µε την έννοια ότι θα δοθούν εκπτώσεις- ότι η δική µου η πρόθεση
είναι να εντάξουµε ένα από τα δύο µεγάλα έργα, δηλαδή το Λού-
βρο-Τριποταµιά-Κόµβος Ηραίας ή ενδεχοµένως το τµήµα της πα-
ράκαµψης των Λαγκαδίων, που είναι δύο πολύ ακριβά έργα. Αυτό
όµως θέλω να το κουβεντιάσω µε τους τοπικούς παράγοντες και
τον περιφερειάρχη, για να δω τι πραγµατικά είναι προτεραι-
ότητα. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο µπορώ να δηλώσω σε εσάς µέσα στη
Βουλή είναι ότι ένα από τα δύο τµήµατα θα ενταχθεί στο Πρό-
γραµµα 2014-2020 και βέβαια, εφόσον το έργο έχει ωριµότητα,
εάν προκύψουν -που θα προκύψουν, είναι βέβαιο- χρήµατα,
πόροι οι οποίοι θα χρειάζονται ανακατανοµή και αναθεώρηση
του προγράµµατος, είναι προφανές ότι είναι από τα έργα τα
οποία θα αναζητήσουν πόρους, γιατί έχει πολύ µεγάλη ωριµό-
τητα. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η δέσµευσή µου ενώπιόν σας. Πιστεύω ότι
θα είµαι σε θέση, πολύ σύντοµα, αυτό να σας το στείλω και εγ-
γράφως, για τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία που πρόκειται να γίνει,
αφού εγκριθεί το πρόγραµµα βεβαίως από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή -ελπίζω- τον Γενάρη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη  µε αριθµό 319/25-11-2014 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
σχετικά µε την απαγόρευση της πολιτικής δράσης των εργαζο-
µένων στην εταιρεία «MEDIATEL ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΗΛΕΦΩΝΙΚΩΝ
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ Α.Ε.».

Έχετε τον λόγο, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η εταιρεία «MEDIATEL» στις 6-11-2014 κυκλοφόρησε Κώδικα

Δεοντολογίας Υπαλλήλων Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης. Κοινο-

ποίησε αυτόν τον κώδικα στους εργαζοµένους υπαλλήλους της.
Το κείµενο, ανάµεσα στα άλλα, λέει: «Εκδηλώσεις Πολιτικού Χα-
ρακτήρα: Με γνώµονα το αντικειµενικό συµφέρον της επιχείρη-
σης και τη µη διασάλευση της εργασιακής ειρήνης µε τη δη-
µιουργία κλίµατος έντασης και αντιπαράθεσης µεταξύ αντιφρο-
νούντων στον εργασιακό χώρο, ο εργαζόµενος δεν θα προβαίνει
σε εκδηλώσεις πολιτικού χαρακτήρα που εκφράζουν οποιαδή-
ποτε συγκεκριµένη πολιτική επιλογή µέσα στον χώρο της εται-
ρείας, ενδεικτικά, παραδείγµατος χάριν, µε διανοµή φυλλαδίων
κοµµατικής προέλευσης ή περιεχοµένου.».

Η εργοδοσία, κύριε Πρόεδρε, απαιτούσε από τους εργαζόµε-
νους να υπογράψουν αυτό το κείµενο την ώρα της παραγωγής,
χωρίς καν να τους δώσει χρόνο να το διαβάσουν, και µέσω του
εκπροσώπου της όχι µόνο απείλησε τους εργαζόµενους που αρ-
νήθηκαν να υπογράψουν, αλλά την ίδια µέρα σε εργαζόµενη η
οποία κατήγγειλε στην Επιθεώρηση Εργασίας το θέµα και η
οποία δεν είχε υπογράψει το κείµενο, της ανακοινώθηκε ότι δεν
θα ανανεωθεί η σύµβασή της, µε την αιτιολόγηση ότι δεν είναι
παραγωγική.

Η εταιρεία µε αυτόν τον τρόπο απαγορεύει ουσιαστικά την πο-
λιτική δράση των εργαζοµένων. Οι διατυπώσεις δε που χρησιµο-
ποιεί ανοίγουν τον δρόµο για απαγόρευση και της συνδικα-
λιστικής δράσης, αφού είναι στην ευχέρεια των στελεχών της
επιχείρησης να ταυτίζουν την οποιαδήποτε συνδικαλιστική εξόρ-
µηση ή περιοδεία στον χώρο µε την πολιτική δράση και να την
απαγορεύουν. Δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι αυτή η ενέργεια έρ-
χεται σε µία περίοδο που έχει ανοίξει η συζήτηση για αλλαγές
στον νόµο για τη συνδικαλιστική δράση και τον περιορισµό των
συνδικαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, έχει σοβαρή ευθύνη για τέτοιου
είδους ενέργειες. Γίνονται προσπάθειες κατατροµοκράτησης
των εργαζοµένων και κατάφωρης παραβίασης των δικαιωµάτων
τους από την πλευρά των εργοδοτών. Αυτό, γιατί από κοινού θέ-
λουν, Κυβέρνηση και εργοδοσία, να επιβάλουν νεκρική σιγή
στους χώρους δουλειάς, να σταµατήσουν ακόµα και να σκέφτον-
ται για αντίδραση. Θέλουν τους εργαζόµενους ανοργάνωτους,
έρµαια στις ορέξεις και την ασυδοσία της εργοδοσίας, ώστε να
περνούν διά πυρός και σιδήρου αντεργατικά και αντιλαϊκά µέτρα.
Θέλουν να τσακιστεί κάθε αντίσταση σε µία βάρβαρη πολιτική,
προφανώς για να στηριχθούν τα κέρδη και τα προνόµια των κα-
πιταλιστών.

Κύριε Υπουργέ, σας ρωτάµε: Πρώτον, σε ποιες άµεσες ενέρ-
γειες θα προβείτε, ώστε να υποχρεωθεί η εταιρεία να αποσύρει
άµεσα αυτό το απαράδεκτο και κατάπτυστο κείµενο; 

Δεύτερον, τι µέτρα θα πάρετε, ώστε να σταµατήσει η διαδικα-
σία τροµοκράτησης των εργαζοµένων, να παρθεί πίσω η εκδικη-
τική απόλυση και να διασφαλισθεί ότι δεν θα απολυθεί κανένας
εργαζόµενος επειδή δεν υπέγραψε αυτό το έγγραφο της εργο-
δοσίας; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, η συνδικαλιστική ελευθερία και δράση
προστατεύονται και από το Σύνταγµα -άρθρο 23 παράγραφος 1-
αλλά και από διεθνείς συµβάσεις και βεβαίως, όπως τόνισε και ο
αγαπητός συνάδελφος, και από τον συνδικαλιστικό νόµο 1264/
1982. Ο νόµος αυτός κατοχυρώνει και τα δικαιώµατα των εργα-
ζοµένων, αλλά ορίζει και τον τρόπο οργάνωσης, λειτουργίας και
διοίκησης των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Επίσης, προβλέπει
-γίνεται ρητή αναφορά- την επιβολή ποινικών κυρώσεων των ερ-
γοδοτών ή τρίτου που παραβαίνει αυτές τις διατάξεις.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 16 του συγκεκρι-
µένου νόµου, η εργασία αποτελεί δικαίωµα και σαφώς προστα-
τεύεται από το κράτος, όπως βεβαίως δίδεται η δυνατότητα και
στις συνδικαλιστικές οργανώσεις κάθε βαθµού να έχουν το δι-
καίωµα να διανέµουν ανακοινώσεις τους µέσα στον χώρο εργα-
σίας εκτός του χρόνου απασχόλησης. 

Με άλλα λόγια, και από βιβλιογραφία και από τη νοµολογία τί-
θενται οι συγκεκριµένοι περιορισµοί ως προς τη δυνατότητα ενη-
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µερώσεως των εργαζοµένων. Δηλαδή, για παράδειγµα, η δια-
νοµή των ανακοινώσεων ή των εντύπων προφανώς και δεν θα
πρέπει σε καµµία περίπτωση να παρακωλύει την παραγωγική
διαδικασία ή να βλάπτονται οι εγκαταστάσεις της επιχείρησης
και βεβαίως σε κάθε περίπτωση αυτό θα πρέπει να γίνεται εκτός
του χρόνου απασχόλησης και κυρίως να µην ασκείται καταχρη-
στικά. 

Με άλλα λόγια, οι εργαζόµενοι, τα συνδικαλιστικά όργανα
έχουν κάθε δικαίωµα να ενηµερώνουν µε οποιαδήποτε µορφή,
όπως και εντύπως, τους εργαζοµένους για θέµατα τα οποία
άπτονται, για παράδειγµα, εργασιακών δικαιωµάτων, όρων απα-
σχολήσεως, ασφαλιστικής κάλυψης, για θέµατα κοινωνικής
ασφάλισης ή και ευρύτερα συνδικαλιστικής ελευθερίας. Θεωρεί-
ται, µε άλλα λόγια, ότι, εάν οι ανακοινώσεις έχουν πολιτικό ή γε-
νικότερα µη επαγγελµατικό περιεχόµενο, τότε υπάρχει κατα-
χρηστική άσκηση του δικαιώµατος. Έτσι, µε αυτόν τον τρόπο αν-
τιλαµβάνεσθε ότι, εάν, για παράδειγµα, µία ανακοίνωση δηµιουρ-
γήσει αντεγκλήσεις µεταξύ των εργαζοµένων, εάν δηµιουργεί
σύγχυση µέσα στις συνθήκες εργασίας της επιχειρήσεως και εάν
αυτό τελικά µπορεί να οδηγήσει σε διακοπή της εργασίας, σί-
γουρα τότε είναι κάτι το οποίο προφανώς και δεν εµπίπτει στα
νόµιµα δικαιώµατα ή στους σκοπούς των συνδικαλιστικών οργα-
νώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πολύ φοβούµαστε
ότι η απάντηση του Υπουργού δεν κάµει άλλο τι παρά να ενισχύει
τη λογική της εργοδοσίας. Δεκάδες χρόνια τώρα περιοδεύουµε
σε τόπους δουλειάς. Αυτή η λογική των αντιφρονούντων είναι
καταδικαστέα, µας γυρνάει πενήντα χρόνια πίσω. Υπάρχουν
νόµοι, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ο ν. 1264, υπάρχουν και συµβά-
σεις, αλλά παραβιάζονται. Παραβιάζονται από τους εργοδότες
και η απάντησή σας, δυστυχώς, στηρίζει αυτή τη λογική. 

Ποια παρακώλυση παραγωγικής διαδικασίας γίνεται; Έχουµε
κάνει περιοδείες και ξέρουµε τι γίνεται στα εργοστάσια. Ποιοι
είναι αυτοί, οι οποίοι αλληλοσυγκρούονται; Υπάρχουν, δηλαδή,
εργαζόµενοι οι οποίοι υποστηρίζουν µε τέτοιον φανατισµό τους
εργοδότες; Μπορεί να υπάρχουν και τρία, τέσσερα, πέντε τσιρά-
κια, αλλά όλοι οι άλλοι είναι εργαζόµενοι. Πέρα και έξω από ιδε-
ολογικές και πολιτικές αναφορές και τοποθετήσεις, είναι εργα-
ζόµενοι που παλεύουν για τα δικαιώµατά τους. Όταν λέτε «εκτός
ωραρίου», οι συνδικαλιστές έχουν συνδικαλιστική άδεια. Διανέ-
µουν τα φυλλάδια, διανέµονται οι απόψεις των συνδικάτων και
βεβαίως ο καθένας δεν κάθεται, δεν αράζει δίπλα σε µηχανή η
οποία δουλεύει, για να µελετήσει την όποια ανακοίνωση του συν-
δικάτου. Την παίρνει, τη διπλώνει, τη βάζει στην τσέπη του και τη
διαβάζει στο σπίτι του. 

Τελικά, µε αυτή τη λογική σας, κύριε Υπουργέ, ανοίγετε τον
δρόµο –δυστυχώς, φοβούµαστε- για τον περιορισµό της συνδι-
καλιστικής και πολιτικής δράσης των εργαζοµένων. Βρισκόµαστε
σε µία τέτοια διαδικασία; Αυτή είναι η λογική της Κυβέρνησης;

Πάντως, θέλουµε να πούµε και από αυτό το Βήµα –να το υπο-
γραµµίσουµε, να τονίσουµε- ότι θα κάνουµε ό,τι περνάει από το
χέρι µας, ώστε να µην περάσει ακόµη και σαν σκέψη από κάποι-
ους -και επιχειρηµατίες και κυβερνητικούς παράγοντες- ότι µπο-
ρεί να περιοριστεί η πολιτική και η συνδικαλιστική δράση στους
τόπους δουλειάς. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι µακριά νυχτωµένος όποιος πιστεύει ότι
στις σηµερινές συνθήκες της βαθιάς καπιταλιστικής οικονοµικής
κρίσης, σε συνθήκες που περικόπτονται µισθοί, µεροκάµατα,
συντάξεις και επιδόµατα, θα επιβληθεί σιγή τάφου και θα τσακι-
στεί η αγωνιστική δράση. Η προχθεσινή απεργία έδειξε αρκετά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θέλω να ενηµερώσω τον κύριο συνάδελφο ότι ύστερα από αί-
τηση του Συνδικάτου Εργατοϋπαλλήλων και Επικοινωνιών Πλη-
ροφορικής εναντίον της επιχείρησης «MEDIATEL ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ
ΤΗΛΕΦΩΝΙΚΩΝ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ Α.Ε.», σήµερα ήταν να επιλη-
φθεί, µέσω συµφιλιωτικής διαδικασίας. Η συζήτηση της εν λόγω
αιτήσεως όµως ανεβλήθη. 

Αυτό που θέλω επίσης να ενηµερώσω είναι ότι, µε βάση τα
στοιχεία που έχουµε από το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών
Σχέσεων Ανατολικού Τοµέα Αθηνών, δεν έχει υποβληθεί καµµία
καταγγελία-αίτηση για εργατική διαφορά που να αφορά εκδικη-
τική απόλυση εργαζοµένων στην άνω υπηρεσία. 

Όσον αφορά δε για τον συνδικαλιστικό νόµο, ο οποίος αποτέ-
λεσε τοµή για τη δηµοκρατικά οργανωµένη συλλογική έκφραση
του κόσµου της εργασίας, εκτιµούµε ότι ο πυρήνας αλλά και οι
αρχές του συγκεκριµένου σηµαντικού θεσµικού πλαισίου θα πρέ-
πει να διατηρηθούν.

Ωστόσο, η πάνω από τριάντα χρόνια εµπειρία εφαρµογής του
συγκεκριµένου νόµου κρίνει αναγκαίο τον εξορθολογισµό των
επιµέρους σηµείων αλλά και στρεβλώσεων, που πολλές φορές
καταχρηστικά έχουν χρησιµοποιηθεί και έχουν υποστεί κατα-
στρατηγήσεις αλλά και καταχρηστική εφαρµογή, ιδιαίτερα στις
µεγάλες επιχειρήσεις και οργανισµούς στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. Όµως, η οποιαδήποτε επανεξέταση θα πρέπει να γίνει και
µε προσοχή και µε ωριµότητα, αλλά κυρίως µε συναινέσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Η δεύτερη µε αριθµό 312/25-11-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου της Βουλευτού Σερρών του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αφροδίτης Σταµπουλή προς τους Υπουρ-
γούς Εσωτερικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, σχετικά µε το ΧΥΤΑ Παλαιοκάστρου του Δήµου Ηρά-
κλειας της Περιφερειακής Ενότητας Σερρών, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 318/25-11-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τους Υπουργούς
Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
και Οικονοµικών, σχετικά µε την επαναπρόσληψη των απολυµέ-
νων δηµοσίων υπαλλήλων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, δικο-
γραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό και στα µέλη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.05’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 2 Δεκεµβρίου 2014 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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